

# အခြေခံမဲဆန္ဒရှင်စာရင်း ပြုစုခြင်း

## တက္ကသိုလ်ဆရာတစ်ဦး

၂၀၁၅ အထွေထွေရွေးကောက်ပွဲအတွက် မြန်မာတစ်နိုင်ငံလုံးမှ အခြေခံမဲဆန္ဒရှင်စာရင်း ရရှိရန် ပြည်ထောင်စုရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင်က ယခု နိုဝင်ဘာလမှစတင်၍ ဆောင်ရွက်လျက် ရှိပါသည်။

မည်သည့်ရွေးကောက်ပွဲစနစ်ကို ကျင့်သုံးသည်ဖြစ်စေ လွတ်လပ်၍ တရားမျှတသော ရွေးကောက်ပွဲကျင်းပနိုင်ရေးအတွက် **“ပြည့်စုံမှန်ကန်သည့် မဲဆန္ဒရှင်စာရင်း”** သည် အရေးအကြီးဆုံး အဓိကလိုအပ်ချက် ဖြစ်ပါသည်။ ပြည့်စုံမှန်ကန်သည့် မဲဆန္ဒရှင်စာရင်းဆိုသည်မှာ ဆန္ဒမဲပေးပိုင်ခွင့်ရှိသူအားလုံး မဲစာရင်းတွင် ပါရှိရုံသာမက ဆန္ဒမဲပေးပိုင်ခွင့် မရှိသူများလည်း မဲစာရင်းတွင် မပါရှိစေခြင်းကို ဆိုလိုပါသည်။

မဲစာရင်းပြုစုရာ၌ ရွေးကောက်ပွဲစတင်ကျင်းပသည့်နေ့တွင် အသက် (၁၈)နှစ်ပြည့်ပြီး ရွေးကောက်ပွဲဥပဒေပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်များနှင့် မဆန့်ကျင်သော နိုင်ငံသား၊ ဧည့်နိုင်ငံသား၊ နိုင်ငံသားပြုခွင့်ရသူနှင့် ယာယီသက်သေခံလက်မှတ်ကိုင်ဆောင်ထားသူတိုင်းကို ထည့်သွင်းပြုစုရမည် ဖြစ်ပါသည်။ သို့ရာတွင် အသက် (၁၈)နှစ်ပြည့်ပြီးသော်လည်း ရွေးကောက်ပွဲ ဥပဒေအရ ဆန္ဒမဲပေးပိုင်ခွင့်မရှိသော သာသနာ့ဝန်ထမ်းများ၊ ထောင်ဒဏ်ကျခံနေရသူများ၊ စိတ်ပေါ့သွပ်သူများ ဟု သက်ဆိုင်ရာ ဥပဒေက ပြဋ္ဌာန်းထားသည့်အတိုင်း သတ်မှတ်ခြင်းခံရသူများ၊ လူမွဲအဖြစ် ဆုံးဖြတ်ကြေညာခံထားရသူများ၊ ရွေးကောက် တင်မြှောက်ခြင်းဆိုင်ရာ ဥပဒေအရ တားမြစ်ခြင်းခံရသူများနှင့် နိုင်ငံခြားသား သို့မဟုတ် နိုင်ငံခြားသားအဖြစ် ခံယူထားသူများအား မဲစာရင်းတွင် ထည့်သွင်းခြင်း မပြုရပါ။

ပုံမှန်အားဖြင့် မဲစာရင်းများကို ရွေးကောက်ပွဲကျင်းပရန် ကြေညာပြီးသည့်အချိန်ကျမှသာ ပြုစုခဲ့သော်လည်း ပိုမိုပြည့်စုံမှန်ကန်သည့် မဲစာရင်းများ ရရှိရေးအတွက်လည်းကောင်း၊ နောင်တွင်ကျင်းပမည့် အထွေထွေရွေးကောက်ပွဲများနှင့် ကြားဖြတ်ရွေးကောက်ပွဲများ ကျင်းပသည့်အခါ မဲစာရင်းများကို ထပ်မံပြုစုရန် မလိုတော့ဘဲ အဆင်သင့်ဖြစ်စေရေးအတွက် ယခုကဲ့သို့ ကြိုတင်ဆောင်ရွက်ခြင်း ဖြစ်ပါသည်။ မြန်မာနိုင်ငံတစ်နိုင်ငံလုံးမှ မဲစာရင်းများကို ကွန်ပျူတာတွင် စာရင်းသွင်းပြီး ပြည်ထောင်စုရွေးကောက်ပွဲ ကော်မရှင်ရုံးချုပ်ရှိ Server တွင်ထားရှိနိုင်ရေးအတွက် ရှေ့ပြေးစမ်းသပ် သည့် အနေဖြင့် မဲစာရင်းပြုစုခြင်းလုပ်ငန်းကို ရန်ကုန်တိုင်းဒေသကြီး၊ အလုံမြို့နယ်၊ ချင်းပြည်နယ်၊ တီးတိန်မြို့နယ်နှင့် ကချင်ပြည်နယ်၊ မြစ်ကြီးနားမြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ် အမှတ်(၁)တို့တွင် ၂၀၁၄ ခုနှစ် မေလမှ ၂၀၁၄ ခုနှစ် ဩဂုတ်လအထိ ဆောင်ရွက်ခဲ့ပါသည်။ ပြီးခဲ့သည့်ရှေ့ပြေးစမ်းသပ်ချက်မှ တွေ့ရှိခဲ့သော အတွေ့အကြုံများအခက်အခဲများကို အခြေခံလျက် “အခြေခံမဲဆန္ဒရှင်စာရင်း ပြုစုခြင်း လက်စွဲစာစောင်” ကို ပြုစုခဲ့ပါသည်။ ယင်းလက်စွဲစာစောင်သည် မဲစာရင်းကို အဓိကပြုစုကြမည့် ရပ်ကွက်/ကျေးရွာအုပ်စုကော်မရှင် အဖွဲ့ခွဲများ (ရပ်ကျေးကော်ခွဲ)များနှင့် မြို့နယ်ကော်မရှင် အဖွဲ့ခွဲများ အသုံးပြုရန်ဖြစ်ပါသည်။ (ရှေ့ပြေးမဲစာရင်းပြုစုခြင်း လုပ်ငန်းတွင် အရပ်ဘက်လူမှုအဖွဲ့အစည်း ၂၆ ဖွဲ့က ပူးပေါင်းပါဝင်ဆောင်ရွက် ခဲ့ကြပါသည်။)

မြန်မာတစ်နိုင်ငံလုံးရှိ မြို့နယ်ပေါင်း (၃၃၀)မှ မဲစာရင်းများကို အဆင့်လေးဆင့်ခွဲ၍ ပြုစုမည်ဖြစ်ရာ ပထမအဆင့်ကို ၂၀၁၄ ခုနှစ် နိုဝင်ဘာလမှ ဒီဇင်ဘာလအထိလည်းကောင်း၊ ဒုတိယအဆင့်ကို ၂၀၁၄ ခုနှစ် ဒီဇင်ဘာလမှ ၂၀၁၅ ခုနှစ် ဖေဖော်ဝါရီလအထိလည်းကောင်း၊ တတိယအဆင့်ကို ၂၀၁၅ ခုနှစ် ဇန်နဝါရီလမှ မတ်လအထိလည်းကောင်း၊ စတုတ္ထအဆင့်ကို ၂၀၁၅ ခုနှစ် ဖေဖော်ဝါရီလမှ ဧပြီလအထိလည်းကောင်း ဆောင်ရွက်မည်ဖြစ်ပါသည်။ ထို့ပြင် ရွေးကောက်ပွဲ ကျင်းပမည့်အကြောင်း ကြေညာပြီးသည့်အချိန်တွင် မဲစာရင်းများကို ရပ်ကျေးကော်ခွဲရုံးအသီးသီး၌ ကြေညာနိုင်ရန်အတွက် အပြီးသတ်စုစည်းခြင်းလုပ်ငန်းများကို ၂၀၁၅ ခုနှစ် ဇူလိုင်လ ဒုတိယပတ်တွင် ပြီးစီးအောင် ဆောင်ရွက်မည် ဖြစ်ပါသည်။ ယခုလုပ်ငန်းအောင်မြင်ရေးအတွက် **“ရွေးကောက်ပွဲဆိုင်ရာ နိုင်ငံတကာ ဖောင်ဒေးရှင်း” - “International Foundation for Electoral System” (IFES)** က နည်းပညာနှင့် အထောက်အကူပြုပစ္စည်းများ ပံ့ပိုးပေးမည် ဖြစ်ပါသည်။

ပထမအဆင့်ကို ရန်ကုန်တိုင်းဒေသကြီးရှိ မြို့နယ် (၁၀)မြို့နယ်တွင် ဆောင်ရွက်မည်ဖြစ်ပြီး ဒုတိယအဆင့်ကို မြို့နယ်ပေါင်း (၄၁)မြို့နယ်တွင် ဆောင်ရွက်မည်ဖြစ်ရာ - ရန်ကုန်တိုင်းဒေသကြီးမှ (၁၄)မြို့နယ်၊ မန္တလေးတိုင်းဒေသကြီး

မှ (၁၅)မြို့နယ်၊ နေပြည်တော်ကောင်စီနယ်မြေမှ (၆)မြို့နယ်နှင့် ရှမ်းပြည်နယ်တောင်ပိုင်းမှ (၆)မြို့နယ် ဖြစ်ပါသည်။ ပထမအဆင့်တွင်ဆောင်ရွက်မည့် မြို့နယ်များကို ရန်ကုန်တိုင်းဒေသကြီး ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲဥက္ကဋ္ဌနှင့် ညှိနှိုင်းတိုင်ပင်ပြီး ရွေးချယ်ပြီးဖြစ်ရာ ယင်းမြို့နယ်များမှာ - ဆိပ်ကမ်းမြို့နယ်၊ ဒဂုံမြို့နယ်၊ လသာမြို့နယ်၊ ဆိပ်ကြီးခနောင်တိုမြို့နယ်၊ ကျောက်တံတားမြို့နယ်၊ လမ်းမတော်မြို့နယ်၊ ဗိုလ်တထောင်မြို့နယ်၊ ပုဇွန်တောင်မြို့နယ်၊ ဒေါပုံမြို့နယ်နှင့် ကမာရွတ်မြို့နယ်တို့ ဖြစ်ကြပါသည်။ ရရှိလာမည့် အတွေ့အကြုံများကို အခြေခံပြီး ကျန်အဆင့်များတွင် ဆောင်ရွက်မည့် မြို့နယ်များကို သက်ဆိုင်ရာတိုင်းဒေသကြီးနှင့် ပြည်နယ်ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲ ဥက္ကဋ္ဌများနှင့် ညှိနှိုင်းတိုင်ပင်ကာ ရွေးချယ် သွားမည် ဖြစ်ပါသည်။

မြို့နယ်အသီးသီးအလိုက် မဲစာရင်းပြုစုရာတွင် ရပ်ကွက်/ကျေးရွာအုပ်စု အုပ်ချုပ်ရေးမှူးရုံးများမှ ပြုစုထား ရှိသော အိမ်ထောင်စုစာရင်းစာအုပ်နှင့် လူဦးရေစာရင်းစာအုပ် နှစ်အုပ်ကို အခြေခံ၍ ကွန်ပျူတာတွင် စာရင်းသွင်းမည် ဖြစ်ပါသည်။ မြို့နယ်တစ်ခုလုံးမှ မဲဆန္ဒရှင်များ၏ အမည်များနှင့် ကိုယ်ရေးအချက်အလက်များကို ကွန်ပျူတာတွင် စာရင်းသွင်းပြီးသည့်အခါ၌ မဲဆန္ဒရှင်များ သိရှိစေရေးအတွက် ရပ်ကျေးကော်ခွဲရုံးအသီးသီးတွင် (၁၄)ရက်တိုင်တိုင် ကပ်ထား၍ ကြေညာပေးမည်ဖြစ်ပါသည်။ မဲဆန္ဒရှင်များအနေဖြင့် ပထမဦးစွာ မိမိအမည်မဲစာရင်းတွင် ပါ/မပါ ကြည့်ရှုရန်ဖြစ်ပါသည်။ ထို့နောက် မိမိ၏ဆွေမျိုး မိတ်သင်္ဂဟများ၏အမည်များကိုလည်း မဲစာရင်းတွင်ပါ/မပါ ကြည့်ရှု ပေးနိုင်ပါသည်။ ၎င်းပြင် မဲစာရင်းတွင် ကွယ်လွန် ပြီးသူများ၊ ထောင်ဒဏ်ကျခံနေရသူများနှင့် စိတ်ပေါ့သွပ် သူများ ပါ/မပါ ကိုလည်း ကြည့်ရှုပေးပြီး မပါသင့်သူများ ပါရှိနေပါက နိုင်ငံကြီးသားတစ်ဦးအနေဖြင့် ရပ်ကျေးကော်ခွဲသို့ အကြောင်းကြားသင့်ပါသည်။

မိမိတို့ဒေသကောင်းကျိုးနှင့် နိုင်ငံတော်ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးအတွက် ဆောင်ရွက်ပေးကြမည့် လွှတ်တော် ကိုယ်စားလှယ်များအား ရွေးချယ်ပေးရန် နိုင်ငံသားတိုင်းတွင် တာဝန်ရှိပါသည်။ ထို့ကြောင့် နိုင်ငံသားတိုင်း မဲပေးသင့်ပါသည်။ မိမိတို့၏အမည်များ မဲစာရင်းတွင် ပါရှိနေမှသာ မဲပေးခွင့်ရှိမည်ဖြစ်သဖြင့် မဲစာရင်းများ ကြေညာ ထားသည့်အချိန်တွင် မိမိအမည် မဲစာရင်းတွင် ပါ/မပါ သိရှိရန် မဖြစ်မနေ သွားရောက်ကြည့်ရှုသင့်ပါသည်။

မိမိအမည်နှင့် မိမိ၏မိသားစုဝင် တစ်ဦးဦးအမည် မဲစာရင်းတွင် မပါရှိပါက တောင်းဆိုလွှာ ပုံစံ(၃)ဖြင့် ရပ်ကျေးကော်ခွဲထံ တောင်းဆိုရန် ဖြစ်ပါသည်။ မဲစာရင်းတွင် ဖော်ပြထားသော မိမိနှင့် မိမိ၏မိသားစုဝင်များ၏ အမည် များနှင့် အချက်အလက်များ ကွဲလွဲနေပါက ပြင်ဆင်လွှာ ပုံစံ (၄-ဂ)ဖြင့် လျှောက်ထားရန် ဖြစ်ပါသည်။ ထို့ပြင် ကွယ်လွန်ပြီးဖြစ်သော မိမိ၏မိသားစုဝင် တစ်ဦးဦးအမည် မဲစာရင်းတွင် ပါရှိနေပါက ကန့်ကွက်လွှာ ပုံစံ(၄)ဖြင့် ကန့်ကွက်ရန် ဖြစ်ပါသည်။ ဤသို့ ဆောင်ရွက်ခြင်းများကို မဲစာရင်းများ ကပ်ထားကြေညာသည့် (၁၄)ရက်အတွင်း အချိန်မီ မဖြစ်မနေ ဆောင်ရွက်ကြရန် လိုအပ်ပါသည်။

မဲဆန္ဒရှင်များ မဲစာရင်းများကို လာရောက်ကြည့်ရှုစေရေးအတွက် ပြည်ထောင်စုရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင်က မီဒီယာများမှ နှိုးဆော်ပေးမည် ဖြစ်သည့်နည်းတူ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်ကြမည့် အရပ်ဘက်လူမှုအဖွဲ့အစည်းများကလည်း ပါဝင်ကူညီဆော်ကြပေးကြမည် ဖြစ်ပါသည်။

ယခုမဲစာရင်းပြုစုခြင်းသည် ၂၀၁၅ ခုနှစ် အထွေထွေရွေးကောက်ပွဲမတိုင်မီ ကြိုတင်ဆောင်ရွက်ထားခြင်း ဖြစ်သဖြင့် အခြားဒေသများမှ ခေတ္တလာရောက်နေထိုင်သူများ (ဝန်ထမ်းများ၊ ရွှေ့ပြောင်းလုပ်သားများ၊ စစ်ဘေး ရှောင်များ . . . )အား မဲစာရင်းတွင် ထည့်သွင်းမည် မဟုတ်ပါ။ အဘယ်ကြောင့်ဆိုသော် ၎င်းတို့၏ အမည်များသည် ၎င်းတို့အမြဲတမ်းနေထိုင်ရာ ရပ်ကွက်/ကျေးရွာအုပ်စု မဲစာရင်းများတွင် ပါဝင်နေမည်ဖြစ်သဖြင့် ယခုခေတ္တလာရောက် နေထိုင်သည့် ရပ်ကွက်/ကျေးရွာအုပ်စုမှ မဲစာရင်းတွင် ၎င်းတို့၏အမည်များကို ထည့်သွင်းလိုက်မည်ဆိုပါက လူတစ်ဦး ၏ အမည်သည် မဲစာရင်းနှစ်ခုလုံးတွင် ပါရှိသွားမည် ဖြစ်ပါသည်။ အခြားဒေသ တစ်ခုခုသို့ သွားရောက်နေထိုင်သူများ သည် မိမိတို့၏ အမြဲတမ်းနေရပ်မှ မဲစာရင်းတွင် မိမိတို့အမည် ပါ/မပါ သိရှိထားရန် ဆွေမျိုးမိတ်သင်္ဂဟများမှ တစ်ဆင့် စုံစမ်းပြီး မပါဝင်ပါက ပုံစံ(၃)ဖြင့် တောင်းဆိုရန် ဖြစ်ပါသည်။

အခြားဒေသများမှ ခေတ္တလာရောက်နေထိုင်သူများအနေဖြင့် ပြည်ထောင်စုရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင်က ရွေးကောက်ပွဲကျင်းပမည့်အကြောင်း ကြေညာပြီးသည့်အခါတွင် လက်ရှိရောက်ရှိနေသောဒေသ၌ ရက်ပေါင်း (၁၈၀) ထက်မနည်း နေထိုင်ပြီးပါက မိမိတို့၏ မူရင်းဒေသသို့ ပြန်၍ မဲပေးလိုဘဲ ယခုရောက်ရှိနေသည့် ဒေသ၌ပင်

မဲပေးလိုပါက ရွေးကောက်ပွဲကျင်းပမည့်နေ့မတိုင်မီ ရက်ပေါင်း (၃၀)ထက် နောက်မကျစေဘဲ သက်ဆိုင်ရာ ရပ်ကျေး  
ကော်ခွဲ ရုံးသို့ ပုံစံ (၃-က)ဖြင့် လျှောက်ထား၍ ဆန္ဒမဲပေးပိုင်ခွင့် ရှိပါသည်။

မဲစာရင်းများကို ကြေညာသည့် (၁၄)ရက်ပြည့်ချိန်တွင် ရပ်ကျေးကော်ခွဲများက တောင်းဆိုလွှာ/ပြင်ဆင်လွှာ/  
ကန့်ကွက်လွှာများကို စိစစ်ပြီး မူလကွန်ပျူတာ မဲစာရင်းတွင် ဖြည့်စွက်/ပယ်ဖျက်/ ပြင်ဆင်ခြင်းများကို ဆောင်ရွက်မည်  
ဖြစ်ပါသည်။ ပြီးစီးသည့်အခါ မြို့နယ်ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲက စိစစ်အတည်ပြုပြီး ယင်းကွန်ပျူတာ မဲစာရင်းများကို  
ပြည်ထောင်စုရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင်ရုံးချုပ်ရှိ Server တွင် သိမ်းဆည်းထားနိုင်ရန်အတွက် Memory Stick  
ဖြင့် ပေးပို့မည် ဖြစ်ပါသည်။

၂၀၁၅ ခုနှစ် အထွေထွေရွေးကောက်ပွဲအတွက် ပြည့်စုံမှန်ကန်သည့် မဲစာရင်း ရရှိရေးသည် ပြည်ထောင်စု  
ရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင်နှင့် ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲအဆင့်ဆင့်တွင် လုံးဝ တာဝန်ရှိသည်မှာ မှန်သော်လည်း မဲဆန္ဒရှင်များ၊  
နိုင်ငံရေးပါတီများ၊ အရပ်ဘက်လူမှုအဖွဲ့အစည်းများ၊ မီဒီယာများ၊ ရွေးကောက်ပွဲနှင့် ပါဝင်ပတ်သက်သူများ အားလုံးက  
ပိုင်းဝန်းပါဝင် ကူညီဆောင်ရွက်ပေးကြရန် လိုအပ်ပါသည်။ သို့မှသာ **ပြည့်စုံမှန်ကန်သည့် မဲဆန္ဒရှင်စာရင်း** ကို  
ရရှိပြီး ၂၀၁၅ ခုနှစ်တွင် ကျင်းပမည့် အထွေထွေရွေးကောက်ပွဲသည် လွတ်လပ်တရားမျှတ၍ ဘက်လိုက်မှုကင်းကာ  
အားလုံးပါဝင်သော ရွေးကောက်ပွဲတစ်ခု ဖြစ်နိုင်မည် ဖြစ်ပါသည်။

(၃-၁၁-၂၀၁၄ ရက်နေ့ထုတ် မြန်မာ့အလင်းသတင်းစာတွင် ဖော်ပြပါရှိသော ဆောင်းပါ ဖြစ်ပါသည်။)

ဆက်သွယ်ရန်လိပ်စာ

ဦးဝင်းကြည်  
အဖွဲ့ဝင်  
ပြည်ထောင်စုရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင်  
နေပြည်တော်  
ဖုန်း - ၀၆၇-၄၀၄၄၀၁ (ရုံး)  
          ၀၆၇-၄၂၁၂၃၄ (အိမ်)  
          ၀၉-၈၃၀-၄၁၃၈